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ترک هــای عمیــق ایجاد شــده در محور 
هراز آژیر خطر را بــرای رهگذاران این جاده 
ترانزیتی در شــمال به صدا درآورده، هرچند 
متولیان امر اعتقــاد دارند، همه چیز طبیعی 
اســت.به گزارش مهر، وســعت ناحیه پرخطر 
دارای شــکاف و ترک های عمیق مشــرف به 
جاده هــراز ۱۵۰ در ۴۰۰ متر و ارتفاع ترک 
خوردگی از کف جاده هــراز نیز حدود ۱۲۵ 
متر محاسبه شده است، این شکاف ها و ترک 
خوردگی ها در صخره های ســنگی بعد از پلور 
نرسیده به آب اســک و منطقه امامزاده علی 
نمایان است.این ترک ها در سنگ های تراورتن 
و ناشی از فعالیت معادن ایجاد شده که اکنون 
برخی از آنها تعطیل و متوقف شــده اما زخم 
آنها همچنان بر پیکره طییعت پیدا اســت و 
بررســی عکس های ماهواره ای نشان می دهد 
که از ســال ۲۰۰۰ میلادی یعنی حدود ۲۰ 
ســال قبل این شکاف و ترک ها وجود داشت.

از اوایل دهه ۱۳۷۰ منطقه آب اسک در کنار 
رودخانه از سمت تهران به آمل بعد از پلور به 
دلیل ریزش های ممتد مسدود شد، قرار است 
بزودی این منطقه در محور هراز توسط شرکت 
زیرساخت و توســعه راه ها چهاربانده شود، از 
ایــن رو بازنگری در طرح چهاربانده شــدن و 
الزامی به نظر می رسد. تغییر واریانت مســیر 

علی اصغر احمدی مدیــرکل مدیریت بحران 
استانداری مازندران در گفتگو با خبرنگار مهر 
با بیــان اینکه طبق بازدید صــورت گرفته از 
محور هراز اظهار داشــت: منتظر هستیم که 
تیم تحقیقات راه مسکن و شهرسازی گزارش 

خود را به صورت مکتوب ارائه دهد.
وی افزود.برخــی گزارش هــا حاکی از آن 
است که این ترک مربوط به سال های گذشته 
بود و جدید نیســت و بعید است خطری در 
پیش داشــته باشــد اما باید نظر کارشناسی 
در این زمینه ارائه شــود.وی بــا اظهار اینکه 

توصیه های موقتی برای پیشــگیری از حادثه 
در این محور ارائه شــده اســت، گفت: یکی 
از توصیه ها این اســت که چند دکه و مغازه 
موجــود در محدوده خطر جمع آوری شــود 
امــا واقعیت این اســت که اگــر این ترک ها 
خطرآفرین باشــد، برای کاربران جاده ای نیز 
حادثه ســاز خواهد بود.احمدی با اشــاره به 
سابقه ریزش و رانش در منطقه امامزاده علی 
در دهه ۷۰ گفت: بسته شدن و مسدود شدن 
محور دارای تبعاتی اســت و باید این مسائل 
دقیق ارزیابی و بررســی شــود.محور هراز از 

جمله راه هــای ارتباطی مازندران به پایتخت 
محسوب می شود و طی سال های اخیر بخش 
عمده ای از این مسیر چهاربانده شد و روزانه 
شــمار زیادی از آن تردد می کنند، ریزش و 
رانــش از مشــکلاتی موجود در این مســیر 
ترانزیتی و توریستی به شمار می رود.به تاکید 
کارشناسان اگر فعالیت توده خطرزا در محور 
هراز صورت گیرد و یا تــوده براثر تحریکات 
ژئوتکنیکــی و زلزلــه فعال شــود کل محور 
هراز ۳۰۰ تا ۴۰۰ مترمحدوده خطر آبســتن 
حوادث است و باید چاره اساسی برای تغییر 

واریانت مسیر صورت گیرد.اسماعیل فولادی 
سرپرســت اداره کل راهــداری مازندران در 
گفتگو با خبرنگار مهر درباره ترک های ایجاد 
شــده در کوهســتان هراز با اظهار اینکه این 
اتفاق مال امروز و دیروز و یا شــش ماه پیش 
نیست، گفت: این ترک و شکاف ها حداقل به 
چنددهه برمی گردد و شــواهد نشان می دهد 
که یک دهه اخیر تغییری در آن ایجاد نشده 

است.
وی با اظهار اینکه در دهه ۷۰ شاهد بروز 
رانش و ریزش در محور هــراز بودیم، افزود: 

گروهــی از مرکز تحقیقات راه و مســکن و 
شهرسازی از ترک های موجود در محور هراز 
بازدید کرد و قرار شــد تا ۱۰ روز آینده نظر 
نهایی آن ارائــه دهند.وی ادامه داد: آنچه که 
از دید بصری قابل مشــاهده است اینکه این 
شــکاف وترک در برخی مناطق عمق ندارد و 
گونه های سبز و خشک شده در منطقه نشان 
می دهد که این ترک ها قدیمی است.فولادی با 
بیان اینکه احتمال دارد فعالیت معدن سنگ 
تراورتن کــه قبلًا در منطقه فعــال بود، این 
شکاف را شدت بخشــیده باشد و اکنون این 
معدن متوقف اســت و از سوی دیگر شکاف 
خارج از بازه و حریم راه اســت و بعد از ۱۰۰ 
متر حریم راه قابل مشــاهده است.سرپرست 
راهداری مازنــدران یادآور شــد: از نظر کد 
ارتفاعــی نیز بالای جاده و در طول ۵۰۰ متر 
جاده قــرار دارد و بیش زا ۱۰۰ متر از آکس 
جاده فاصلــه دارد.وی گفت: در محدوده این 
شکاف واقع در امامزاده علی چند دکه فعالیت 
دارد که به آنها اخطار برای جمع آوری دادیم، 
هرچند فعال شــدن این گسل تهدیدی برای 
تمامی کاربران جاده ای محور هراز محســوب 
می شود.وی در عین حال با اظهار اینکه محور 
هراز همواره با ریزش سنگ های ریز و درشت 
مواجه است، گفت: راهداری وظیفه نگهداری 
از راه را دارد و طراح شــرکت زیرساخت بوده 
و باید در زمینه چهارخطه کردن محدوده در 
جاده هراز بازنگری داشــته باشد و یا نسبت 
به تغییر واریانت اقدام کند.ترک خوردگی های 
بزرگــی در صخره های ســنگی بعــد از پلور 
نرســیده به آب اســک جابجایــی جاده در 
محــدوده پرخطر برای پیشــگیری از زمین 
لغــزش و ریــزش مهمترین مطالبــه مردم 
و شــهروندان مازندرانــی از دولت اســت تا 
ترک هــای ایجاد شــده در صخره های هراز، 

حادثه ساز نشود.

مدیرکل دامپزشکی استان اردبیل گفت: با توجه به ورود 
ویروس این بیماری به کشــور و درگیــری طیور صنعتی، 
وضعیت بحرانی شــده و احتمال آلوده شــدن مزرعه های 
صنعتی و طیور بومی بســیار بالاست.به گزارش مهر، بهلول 
تکلوی ظهر دوشــنبه در بازدید از مزارع طیور صنعتی در 
اردبیل اظهار کرد: تیم های واکنش سریع پیشگیری، کنترل 
و مهار آنفلوانزای فوق حاد پرندگان این استان در پی آلوده 
شــدن دو واحد مرغ تخم گذار به ویروس در یکی از نقاط 
شــرقی کشور، تجهیز و به حالت آماده باش کامل در آمدند.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به ورود ویروس این بیماری 
به کشــور و درگیری طیور صنعتی، وضعیت بحرانی شده و 
احتمال آلوده شدن مزرعه های صنعتی و طیور بومی بسیار 
بالاســت و ضرورت دارد سطح هوشیاری را بسیار بالا رفته 

و آمادگی کامل برای مقابله با بیماری حفظ شــود.مدیرکل 
دامپزشکی اســتان اردبیل با هشدار جدی به تمامی فعالان 
صنعت طیور و پــرورش دهندگان طیور بومی، ســنتی و 
روستایی استان اردبیل افزود: باید در کنار تقویت و تشدید 
اقدام های بهداشتی و قرنطینه ای از هرگونه تردد غیرضروری 
بــه مزرعه ها خــودداری و در صورت بروز هــر گونه تلفات 
غیرعــادی یا افت معنی دار تولید و مصرف دان و آب مراتب 

بلافاصله به نزدیکترین مرکز دامپزشکی گزارش شود.
تکلوی گفت: با توجه به وجود پرندگان مهاجر و وحشی 
در بیشــتر نقاط این استان، خطر شیوع بیماری آنفلوانزای 
فوق حاد پرندگان بســیار بالا اســت بنابراین ضرورت دارد 
که طیور بومی محصور شــوند و روستاییان از تماس آنها با 
پرندگان آزاد پرواز و مهاجر خودداری نمایند.وی با اشــاره 

بــه پایش ها و تدابیــر ویژه با حضور تیم هــای بیماری یاب 
دامپزشــکی به صورت شــبانه روزی، اضافه کرد: در حوزه 
حیات وحش این عملیات با همکاری حفاظت محیط زیست 
در قالب گشت های تیمی مشــترک انجام می شود.مدیرکل 
دامپزشکی استان اردبیل ادامه داد: مسئولان فنی بهداشتی 
در حوزه طیور صنعتی در مزرعه ها مســتقر شدند و طیور 
را ویزیــت دوره ای می کنند تا در صورت وجود مشــکل و 
برخورد با موارد مشکوک، در سریع ترین زمان ممکن اقدام 
لازم صورت گیرد.تکلوی با بیان اینکه از ابتدای سال جاری 
بیــش از ۱۵ هزار مورد نمونه برداری از این مزرعه ها انجام و 
به آزمایشگاه های مرجع فرستاده شده است، از توزیع ۱۲۰ 
میلیون و ۴۶۷ هزار و ۷۲۳ دز واکسن طیور در سال جاری 
خبر داد.وی گفت: این میزان واکســن برای پیشــگیری از 

بیماری های مختلف و واگیردار طیور در مزرعه های پرورش 
طیور استان اردبیل مصرف شده است.مدیرکل دامپزشکی 
اســتان اردبیل اظهار کرد: بنابــر پایش های صورت گرفته، 
گوشت های مرغ بسته بندی و تخم مرغ های هویت دار موجود 
در بازار ســالم و در حال حاضر استان از این بیماری عاری 
است و اگر هشدارها و توصیه های بهداشتی دامپزشکی مورد 
توجه جدی دســت اندرکاران قرار بگیرد، هیچ گونه مشکلی 
در زمینه تولید این محصولات به وجود نخواهد آمد.تکلوی 
خواســتار تعامل و همکاری بین بخشــی استانداری، جهاد 
کشــاورزی، برنامه و بودجه، دادگســتری، نیروی انتظامی، 
حفاظت محیط زیست، راهداری و دانشگاه علوم پزشکی با 
دامپزشکی در راستای پیشگیری از شیوع احتمالی بیماری 

آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در استان اردبیل شد.

اســتان یزد بیش از دو دهه اســت که با خشکسالی، 
کاهش بارندگی ها و افزایش ســطح برداشت از سفره های 
آب زیرزمینــی دســت و پنجه نرم می کند و دســتاورد 
این تنش آبی، فرونشســت زمین اســت.به گزارش مهر، 
برداشــت بی رویه از منابع آب زیرزمینی در شرایطی که 
نیمی از آب شــرب یزدی ها از این منابع تأمین می شــود، 
از روی ناچاری اســت چــرا که تنها نیمی از آب شــرب 
مصرفی مــردم از آب انتقالی تأمین می شــود که آن هم 
به دلیل خشکســالی ها و کاهش بارندگی، همواره سهمیه 
یزد در حال کاهش اســت.مخازن و منابع آب زیرزمینی 
استان شــرایط بسیار دشواری را ســپری می کنند. حفر 
چاه های متعــدد، زخم هــای عمیقی را بــر پیکره کویر 
 ایجــاد کرده که ترمیم ناپذیرند و روز به روز بر تعداد آنها 

افزوده می شود.
زمانی در یزد وقتی می خواستند از چاه های عمیق یاد 
کنند، چاه های ۴۰ گزی را مثــال می زدند که این روزها 
نه تنها این چاه ها به آب نمی رسند بلکه حفر چاه هایی به 
مراتب با عمق بیشتر هم بی نتیجه است.حفر چاه ها، زمین 
را ســوراخ سوراخ کرده و برداشت ها نیز روز به روز بیشتر 
می شــود و حتی کیفیت منابع آب زیرزمینی نیز هر روز 
با افزایش ســختی و شــوری رو به کاهش است از این رو 
منابع آب زیرزمینی منابع پایداری برای تأمین آب شرب 

یزدی ها نخواهد بود
حفــر این چاه هــا، زمین را ســوراخ ســوراخ کرده و 
برداشــت ها نیز روز به روز بیشتر می شود و حتی کیفیت 
منابع آب زیرزمینی نیز هر روز با افزایش سختی و شوری 
رو به کاهش اســت از این رو منابــع آب زیرزمینی منابع 
پایداری برای تأمین آب شــرب یزدی ها نخواهد بود.این 
شرایط مسئولان را به فکر راهکارهایی برای مقابله با آن از 

طریق مدیریت وضعیت موجود و جلوگیری از بدتر شدن 
شــرایط با مدیریت میزان آب موجود در اســتان واداشته 

است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اســتان یزد در این 
زمینــه بــه خبرنگار مهر گفــت: میزان برداشــت آب از 
ســفره های زیرزمینی ۹۰۰ میلیون متر مکعب در ســال 
است این در حالی است که فقط ۶۵۰ میلیون متر مکعب 
آب وارد سفره های زیرزمینی می شود که این برداشت های 
بی رویه موجب کســری ۲۵۰ میلیون مترمکعبی مخازن 
و فرونشست زمین شــده است.محمدمهدی جوادیان زاده 
ادامه داد: این اســتان از نظر کســری مخزن در میان ۳۱ 
اســتان کشــور در جایگاه هفتم قرار دارد که با توجه به 
اقلیم بیابانی و کم بارش استان بسیار نگران کننده است.
وی افــزود: بهره برداری از منابع در ســال های گذشــته 
بیش از توان دشــت ها بوده و کســری شــدید در مخزن 
را بــه دنبال داشــته و آینده نگران کننــده را پیش روی 
 منابــع آب زیرزمینــی و تأمین آب شــرب یزدی ها قرار

 داده است.
مدیرعامــل شــرکت آب منطقه ای اســتان یزد اظهار 
داشــت: آمارها نشــان می دهد که در دهــه حدود هفت 
میلیمتر بارش های استان کاهش یافته و این کاهش باران 
به دلیل تغییر اقیلم به شــکل نسبتاً شدیدتری نمود پیدا 

کرده است.
جوادیان زاده افــزود: نتیجه کاهش بارش این اســت 
ذخیره های منابع آب اســتان هر روز بیشــتر از دســت 
می دهیم بخاطــر اینکه مصــارف در بخش های مختلف 
روز به افزایش اســت و این باعث نگرانی است.وی عنوان 
کرد: ســطح آب های ســفره های زیر زمینی ۹۰ درصد از 
دشــت های اســتان کاهش یافته و تنها در چند دشــت 

استان کســری مخزن نداریم آن هم به این دلیل که آب 
آن به دلیل شــوری، قابل شرب نیست.مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای اســتان یزد اظهار داشت: در حوزه مدیریت 
منابع آب دو نگرانی در زمینه کمی و کیفی وجود دارد، به 
علت برداشــت بی رویه از منابع زیرزمینی، علاوه بر افت 
سفره های زیرزمینی، منابع آب موجود از کیفیت مناسبی 
برخوردار نیســت و در برخی مناطق شور شده است.وی 
افزود: راهکارهایی از جمله انتقال آب بین حوزه ای، انتقال 
آب از دریــای عمان و خلیج فارس و اجــرای پروژه آب 
تجدیدپذیر در دســتور کار مســئولان اســتان است تا با 
این تنش مقابله کنند امــا در حال حاضر بهترین راهکار 

مدیریت مصرف است.
جوادیان زاده تاکید کرد: با توجه به طولانی بودن روند 
اجرای این طرح ها از ســویی و به دنبال آن کاهش ســال 
به ســال بارندگی ها در اثر تغییر اقلیم که اســتان یزد را 
در پاییــن جدول میزان بارندگی قرار داده اســت، به نظر 
می رســد مدیریت مصرف بهترین روش برای مقابله با کم 
اســت. مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای استان یزد بیان 
کرد: مشــکلات ناشــی از کم آبی و کاهــش بارندگی ها 
همه شــهرها و روستاهای اســتان را درگیر کرده اما این 
معضل بیشتر در شهرســتان اردکان نمود دارد.وی ادامه 
داد: ســاکنان این شهر باید آب شــرب مورد نیاز خود را 
از شــیرهای برداشت شهری تهیه کنند البته این موضوع 
در روزهای گرم ســال برای شــهر یزد هم اتفاق می افتد.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اســتان یزد گفت: تنها 
منابع آبی اســتان قنات ها، چاه ها و چشــمه هایی هستند 
که بیش از ۹۰ درصد آنها درگیر خشکســالی و کم آب و 
خشک شده اند و تنها ســد استان، سد هرات است که به 
تازگی به بهره برداری رســیده و هنوز نمی توان به عنوان 

منبــع آبی به آن نگاه کرد.وی ادامــه داد: در حال حاضر 
طرح هایی از جمله طرح ســازگاری با کم آبی با دســتور 
جلســات مختلــف از جمله مدیریــت آب در بخش های 
مختلف کشاورزی، صنعتی و شرب در استان در حال اجرا 
اســت.جوادیان زاده با بیان اینکــه در بخش هایی به ویژه 
مدیریت چاه های کشــاورزی نیز موفقیت آمیز بوده است، 
اظهــار امیدواری کرد: این روند در بخش شــرب نیز اجرا 
شــود چرا که صنعت نقش چندانی در مصرف آب استان 
ندارد و آبی که در این بخش مصرف می شــود، قابل شرب 

نیست.
تمرکز اســتان باید به ســمت تأمین منابع آب پایدار 
جلب شود، خواســته اصلی مردم در ســفر هیأت دولت 
کــه قرار شــد به صورت ویــژه مورد توجه و رســیدگی 
قرار گیرد و اســتاندار یزد با اشــاره به برگزاری جلسات 
متعدد با حضور وزیر کشــور با اســتانداران اســتان های 
مرکــزی از خبرهــای خوشــی در این حــوزه خبر داده 
اســت که امیدواریم محقق شــود.وگرنه به گفته بسیاری 
از مســئولان از جمله محمدصالح جــوکار نماینده مردم 
یزد و اشــکذر در مجلس شورای اسلامی اگر آب به استان 
یزد انتقال نیابد، برای مــردم راهی جز مهاجرت و از یزد 
جز کویری غیرقابل ســکونت، باقی نخواهد ماند.جنگ بر 
ســر آب از هم اکنون در روستاهای استان وجود دارد که 
از تبعات اجتماعی کم آبی و خشکســالی اســت و خالی 
شدن روســتاها، کاهش تولیدات کشاورزی و روی آوردن 
به صنایع یکی دیگر از عوارض تنش های آبی اســت.این 
موضوع محیط زیســت اســتان را با چالش مواجه خواهد 
کرد و هر ســاله به میزان آلودگی روزهای آلوده اســتان 
 و افــرادی که در اثر آن جان خود را از دســت می دهند، 

می افزاید.

پایین آمدن تراز آب دریای خزر موجب شــده تبادل 
آبــی از طریق کانال هــای ارتباطی آن بــا خلیج گرگان 
انجام نشــود و وضعیت خلیج روز به روز بغرنج تر شــود.
بــه گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان از گــرگان، »حال 
خلیج گرگان خوب نیســت« و این تکراری ترین تیتر این 
روز های رســانه های کشور برای یکی از بزرگترین مخازن 
آب شــیرین متصل به دریای خزر است که نبض زندگی 
بسیاری از جانداران در بزرگ ترین دریاچه زمین به اتصال 
آن با دریا وابســته است.حالا خلیج گرگان همچون طفلی 
دور مانده از دامان مادر هر روز به مرگ نزدیک تر می شود.
خشــک شــدن خلیج گرگان نه تنها صیادان و ســاحل 
نشینان را ناامید کرده بلکه آثار مخربش را روی ماهی ها، 
فوک های خزری و پروندگان زمستان گذران هم گذاشته 
اســت، همین ســال پیش بود که پیکر بی جان ۲۰ هزار 
فلامینگو و چنگر از آب های خلیج گرگان جمع آوری شد 
و حالا بیم آن می رود که مبادا این فاجعه باری دیگر تکرار 
شود.تداوم نسل ماهیان خاویاری یکی دیگر از موضوعاتی 
اســت که بر اهمیت خلیج گرگان به عنوان تنها زیستگاه 

این گونه در دریای خزر می افزاید.
از ابتدای ســال ۹۰ افت تراز دریا نمود بیشــتری پیدا 
کرد و ســازمان حفاظت محیط زیست زنگ خطر خشک 
شــدن خلیج را به صدا در آورد.پیگیری مسئولان محیط 
زیست استان باعث شد کمیته ای تحت عنوان کمیته ملی 
نجات خلیج گرگان در ســطح ملی تشــکیل و مشکلات 
مربوط به آن پیگیری شــود.در ۶ الی ۷ ســال گذشــته 
مشکل خلیج گرگان از بعُد محلی به بعُد منطقه ای و ملی 
رسیده و حالا در منطقه بندرترکمن، گز، گلوگاه و بهشهر 
۲ اســتان را تحت تاثیر قــرار داده، از این رو این فرآیند 
در بالاترین مرجع در ســتاد ملــی هماهنگی و مدیریت 
تالاب کشور قرار گرفته که ریاست آن با معاون اول رئیس 

جمهور اســت.در تاریخ ۲۳ تیرماه سال ۹۹ ستاد ملی به 
این نتیجه رســید مشکلات خلیج گرگان را در تمام ابعاد 
برســی کند، در این بررسی ها مشخص شد بخشی از این 
مشکلات مربوط به دریا و بخشی دیگر مربوط به خشکی 
اســت.بخش مشــکلات دریا مربوط به افت تراز و کاهش 

تبادل آب بین خلیج و خزر است.
اســتانداری گلســتان موظف شــد با همکاری مرکز 
پژوهش های اقیانوس شناســی مطالعاتــی انجام دهد و 
ســناریو های ممکن برای تســهیل آب بین دریای خزر و 
خلیج گرگان را بررســی کند.مرکز پژوهش های اقیانوس 
شناســی مطالعات جامعــی در این زمینه انجــام داد و 
مشخص کرد در ســناریو های مختلف چه اقداماتی انجام 
خواهد شــد و چه اتفاقاتی رخ خواهــد داد.لایروبی کانال 
حزینی، آشوراده و چاپاقلی و همچنین پمپاژ آب از دریای 
خزر از جمله ســناریو های پیشــنهادی برای نجات خلیج 
گرگان هســتند.خیرآبادی معاون اداره کل محیط زیست 
گلســتان در این باره گفت: در پژوهش هــای مرکز ملی 
اقیانوس شناسی مدلی طراحی شده است که بر اساس آن 
اولویت اول لایروبی با کانال چاپاقلی بعد آشــوراده و بعد 
کانال خزینی است.او گفت: برای اجرای این فرایند وزارت 
راه و شهرســازی و ســازمان بنادر و دریانوردی تکالیفی 
دارند و باید پای کار بیاینــد، برآورد اعتباری این امر هم 
انجام و نقشه ها استخراج شده است.خیرآبادی گفت: مرکز 
پژوهش های اقیانوس شناســی می گویــد حتی اگر تمام 
کانال را لایروبــی کنید فقط تبادل آبی بین خلیج و دریا 
بهبود پیدا می کند و تراز سطح آب در خلیج افزایش پیدا 
نمی کند.همایون خــوش روان مجری طرح بین المللی اثر 

نوســانات دریای خزر بر محیط زیست مناطق ساحلی در 
این باره گفت: از ســال ۱۹۱۹ تا ۱۹۳۰ سطح تراز دریای 
خزر ســه متر افُت کرد و باعث شــد بیــش از ۵۰ درصد 
سطح خلیج گرگان خشک شود، اما چند سال بعد افزایش 
ســطح آب دریای خزر خلیج گرگان را نجات داد.او گفت: 
اما با توجه به ســناریو های نوسانی، تغییرات اقلیمی و اثر 
گلخانه ای تا اواخر قرن ۲۱ پسروی آب خلیج گرگان ادامه 
دارد و برخی دانشــمندان گفته اند ســطح آب خزر تا ۹ 

متر پایین بیاید.
به گفته خوشــروان اینکه امید داشــته باشیم تا با بالا 
آمدن سطح آب خزر خلیج گرگان دوباره احیا شود خیلی 
نمی تــوان امیدوار بود چراکه شــرایط آن زمان که خلیج 
احیا شد با شــرایط حالا تفاوت هایی داشت، در آن زمان 
بــا افزایش ۲ درجه ای دما و اثــر گلخانه ای و تبخیر چند 
برابری مواجــه نبودیم.او گفت: از ۲کانالــی که آب دریا 
از آن ها وارد خلیج گرگان می شــود، کانال خزینی کامل 
خشک شــده و کانال چاپاقلی به علت رسوب گذاری، به 
زودی خشک می شــود و مطالعات نشان می دهد تا سال 
۱۴۰۲ این امر محقق می شــود و این یعنی تسریع مرگ 
خلیج.تنها امید ســال های اخیر خلیج گــرگان با حیات 
کانال چپاقلی گره خورده اســت؛ کانالی که در دهه های 
قبل بیش از یک کیلومتر عرض و ۱.۵ متر عمق داشــت، 
اما در حال حاضر شرایط این دالان آبی بغرنج شده است.
مشــاهدات میدانی حکایت از آن دارد که در زمان حاضر 
عرض کانال چپاقلی به حدود ۱۰۰ متر رســیده و میزان 
آب جاری در عمیق ترین بخش این دالان، چند سانتیمتر 
است. لاهیجانی معاون پژوهشی پژوهشگاه ملی اقیانوس 

شناســی و علوم جوی وزارت علوم به عنوان مجری طرح 
ملــی نجات خلیج گــرگان در این باره گفت: بر اســاس 
مطالعات انجام شــده و اندازه گیری عمق آب دریای خزر 
در ۱۲۰ ســال گذشته در محدوده ای که نوسان عمق آب 
در این مدت ۳ متر بوده لایروبی و تعریض کانال چاپاقلی 

باعث بهبود سطح آب خلیج گرگان خواهد شد.
او گفــت: اگر پس روی دریای خــزر کاهش یابد و به 
کمتر از ســال ۵۶ برســد دیگر روش های مهندســی که 
بســیار پرهزینه اســت جواب نخواهــد داد.دکتر علیزاده 
گفت: افزایش رسوب گذاری ۱۳ رودخانه منتهی به خلیج 
گرگان، افزایش جمعیت شــهر های اطراف، ورود فاضلاب 
زیاد بــه دریا و رویش علف های هــرز در کف دریا بر اثر 
این فاضلاب باعث جذب رســوب بیشتر می شود که رفع 
این مشــکلاتی بــه اقداماتی خارج از خلیــج گرگان نیاز 
دارد و تنهــا بــا لایروبی کانال چاپاقلــی و ورود آب دریا 
رفع نخواهد شد.به گفته مسئولان محیط زیست گلستان 
لایروبی کانال هــا در خلیج گرگان هــزار میلیارد تومان 
اعتبــار می خواهد و تجهیزات مــورد نیاز این کار در بندر 
امیرآباد و بندر انزلی موجود اســت.اهمیت احیای خلیج 
گرگان به قدری مهم اســت که پــای معاونت اجتماعی و 
پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضائیه هم به موضوع آن باز 
شــده است.جهانگیر معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم قوه قضائیه در ســفری که مدتی پیش به گلســتان 
داشــت ضمن بازدید از خلیج گرگان گفت: با مدیرانی که 
طی این ســال ها درباره موضوع خیــج گرگان ترک فعل 
کــرده اند برخورد می شود.کارشناســان محیط زیســت 
معتقدند اقدامات لازم برای لایروبی خلیج گرگان هر چه 
سریعتر باید آغاز شــود قبل از اینکه موضوع ریزگرد هم 
به جمیع مشــکلات خلیج گرگان اضافه شود و به دنبال 

درمانی برای آن باشیم.

تیشه معدنکاران بر پیکره طبیعت

هراز تَرک برداشت

مزرعه های صنعتی و بومی طیور اردبیل در معرض آنفلوآنزای حاد پرندگان

زخم چاه ها بر پیکر کویر

تنش آبی و نشست زمین در برهوتی به  نام یزد

لایروبی، آخرین امید برای احیای خلیج گرگان

نبود پل، دلیل اصلی انسداد راه های دشتیاری
سیســتان و بلوچستان چند روزی است میزبان سیل و بارندگی های شدید 
شــده و ایــن بارندگی ها دل برخی از مردم اســتان را شــاد و برخی را آواره 
کرده اســت. به گزارش خبرنگار ایلنا ، گل بی بی یکی از ســاکنان شهر نگور 
از توابع دشــتیاری اســت و صاحب خانه ای خشــتی و گلی که سقف  آن در 
شــرف تخریب است،  می گوید: ســه فرزند قد و نیم قد دارم و سالهاست در 
این خانه قدیمی زندگی می کنیم. همســرم برای کار به بندرعباس رفته و من 
و فرزندانم در ســیل تنها مانده ایم.او می گوید: هــر زمان که باران می بارد به 
جای خوشــحالی تن و بدن مان می لرزد و هــر لحظه دلهره ریزش در و دیوار 
بر ســرمان را داریم.وی می گوید: در این چند روز نتوانســتیم به دلیل وجود 
آب در خیابان ها به بیرون از خانه برویم و از طرفی می ترســم بچه هایم را تنها 
بگذارم که مبادا خانه روی سرشان خراب شود.گل بی بی می گوید: از زمانی که 
خانه بر روی سر همشهری مان خراب شده همش خودم را جای او می گذارم. 
باورکنید اگر دســتم می رســید به یک شهر دیگر و یا خانه بهتری می رفتم تا 
هرسال اینقدر خســارت به زندگی ام وارد نشود و دلم از باران نلرزد.فرماندار 
دشــتیاری در این باره می گوید: نگور یکی از قدیمی ترین شهر های دشتیاری 
اســت که بیشتر خانه های این شهر دارای سقف های خشتی و گلی است و در 
طول یک هفته  اخیر ریزش ســقف ۲۰ واحد از منازل ســاکنان شهر نگور را 
شاهد بودیم.  یکی از این واحد های خشتی و گلی بامداد ۱۴ دی ماه ساعت ۳ 
بامداد متاســفانه ریزش می کند و یک زن و مرد و دو بچه که در خواب بودند 
بر اثر ریزش سقف زیر آوار می مانند و زن و یکی از بچه ها که ۲ ساله بوده بر 

اثر شدت جراحت جان خود را از دست می دهند.
 عادل عفتی می گوید: بالغ بر ۵۰ واحد خشــتی و گلی در ســطح شــهر و 
روستاهای دشــتیاری شناسایی کرده ایم که به لحاظ ایمنی وضعیتی مشابه با 
همین خانه آوار شــده دارند و حتی اگر بارندگی هم نباشــد این خانه ها جای 
امنی برای زندگی ســاکنان آن ها نیســت و بیشــتر تیرهای چوبی خم شده و 
خیز برعکس برداشــته است.وی می گوید: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی باید تک 
تک این خانه های خشــتی و گلی را شناسایی و مقاوم سازی کند چرا که خود 
مردم یا به دلیل بی پولی یا عدم توجه به ایمنی خانه هایشــان این کار را انجام 
نمی دهند. فرماندار دشــتیاری با اشاره به اینکه هر لحظه نگران ریزش ناگهانی 
ســقف و دیوارهای خانه های خشــتی و گلی هستیم می گوید: بعضی از خانه ها 
به چوب و تنه درخت تکیه داده شــده اند و هیچگونه اســتحکامی ندارد و مهم 
ترین مســئله ما ایمن سازی خانه های خشــتی و گلی در دشتیاری است.  وی 
می گویــد: ما حدود ۱۴8 کیلومتر راه اصلــی، ۱۱۵ کیلومتر راه فرعی و حدود 
۴۹۰ کیلومتر راه روســتایی داریم که از این ۴۹۰ کیلومتر ۲۱۷ کیلومتر خاکی 
اســت.  راه های روستایی و فرعی ما اصلا ابنیه فنی و پل ندارند و تبدیل به آب 
نما شده اند و این آب نما ها در زمان بارندگی پر از آب می شوند و هر گونه رفت 
و آمدی را مســدود می کنــد. عفتی می گوید: حــدود ۲۰۰ کیلومتر از راه های 
روستایی دشتیاری مسدود است و علت انسداد آن هم نبود ابنیه فنی و پل است 
و ســیلاب ها به ۱۵۰کیلومتر از راه های ما آسیب وارد کرده اند و ۲۰۰ میلیارد 
تومان خسارت به راه های روستایی شهرستان دشتیاری وارد شده است.فرماندار 
دشــتیاری می گوید: ما برای ارتباط دوباره بین روســتاها باید منتظر فروکشی 
آب باشــیم چرا که به دلیــل نبود ابنیه فنی و جریان آب حتی با کف کشــی 
هــم نمی توان راه ارتباطی را بازگشــایی کرد و تنها با ایجاد پل می توان ارتباط 
مجدد ایجاد کرد.عادل عفتی می گوید: شهرســتان دشتیاری مانند انتهای قیف 
می ماند و تمام آب ناشــی از سیل وارد دشتیاری می شود و قابل تخلیه نیست.
مهم ترین بحث این اســت که راه های دشــتیاری پل ندارند و آب نما هم قابل 
تخلیه نیســت.وی می گوید: ۶ روستا شامل گرم بیت بالا و پایین، کهنانی کش، 
کریم آباد و جغربیت و گوادری شــم اصــلا راه ارتباطی ندارند و حدود ۵ هزار 
نفر جمعیت دارند که از ۳۰ ســال پیــش از رودخانه باهوکلات عبور می کنند.
فرماندار دشتیاری می گوید: چهار روستای سهیل قادر بخش ،سهیل امام بخش 
،روستای روهگام هیبتان و روستای روهگام جان محمد جمعیت پراکنده دارند 
و از همان ابتدا هم راه روســتایی نداشــتند و از طریق بالگرد به آن ها خدمات 
رسانی می شــود.وی می گوید: ما مشکل تأمین تغذیه و آب معدنی و تن ماهی 
و. .. نداریم مشکل ما رساندن این موارد به مردم است که به دلیل انسداد راه ها 
به سختی خدمات رسانی انجام می شود. ما مشکل تهیه آذوقه و خدمات رسانی 
نداریم نیاز به کمک خیرین برای آذوقه هم نداریم تنها مشکل ما ساخت پل و 
راه دسترســی است.وی می گوید: راه های فرعی ، اصلی و روستایی دشتیاری از 
استان البرز بیشتر است و یکی از مشکلات ما این است که به اندازه استان البرز 
وسعت داریم اما جمعیت مان برای مثال 8۰ هزار نفر است و به دلیل پراکندگی 
جمعیت  ارائه خدماتی مانند برق رسانی، آبرسانی و. .. سخت است.وی می گوید: 
ما توسعه روســتایی را در کشور و بویژه در دشتیاری نادیده گرفته ایم و تصور 
می کنیم اگر زیرساختی را برای روســتاها ببریم »هزینه« است در صورتی که 
این هزینه نیست و سرمایه گذاری پایدار است.  وی در پایان می گوید: الان که 
۴ روستا راه ارتباطی شان به کلی از بین رفته، ۱۵ روستا راه اصلی از بین نرفته 
اما آبنماها راه را مسدود کرده اند و ۵ روستای دیگر هم پل اصلی می خواهند و 

۱۰ روستا چه باران بیاید چه نیاید اصلا راه ندارند.

اتمام عملیات ترمیم فیبرنوری 
چند مسیر روستایی پیرانشهر 

گروه شهرســتانها- رضا ایمانپور: چنگیز نوری از اتمام  عملیات ترمیم و 
بازسازی فیبر نوری مسیر روستایی پیرانشهر که بر اثر بارش های اخیر و رانش زمین 
در چندین نقطه دچار  آســیب دیدگی جدی شــده بود خبر داد و افزود:  با تلاش 
همکاران این آســیب دیدگی بازسازی شد. مدیر عامل شرکت مخابرات آذربایجان 
غربی از تلاش های کارکنان به منظور انجام این عملیات دشــوار در شرایط سخت 
زمســتانی قدردانی کرد.وی در ادامه از  توســعه پورت های اینترنت محموداباد در 
شــاهین دژ خبر داد و افزود: با توجه به افزایش اســتفاده از اینترنت و لزوم توسعه 
شبکه دیتا با پیگیری های مخابرات شهرستان و هم چنین به منظور پاسخگویی به 
درخواست های مردم تعداد پورت های اینترنت پرسرعت در شهر محموداباد افزایش 
یافت.وی گفت: مردم شــریف این شهر می توانند نســبت به ثبت نام و استفاده از 
مزایای اینترنت پرسرعت با مراجعه به امور مشترکین این اداره اقدام نمایند.چنگیز 
نوری در ادامه از راه اندازی و برگردان کافو نوری کوی تقی آباد از توابع شهرستان 
میاندوآب خبر داد و افزود: با پیگیری رئیس اداره مخابرات شهرســتان میاندوآب و 
تلاش پرسنل شبکه ، کافوی نوری کوی تقی آباد راه اندازی شد. با برگردان شبکه 
قدیم به کافوی نوری و انجام چند فقره مفصل بندی ارتباط تلفن و به ویژه اینترنت 
مشترکین برقرار گردید.مدیر عامل شرکت مخابرات آذربایجان غربی از زحمات همه 
همکاران فنی و پرسنل شبکه که در راه اندازی کافوی نوری مشارکت داشتند تقدیر 
 ADSL و تشکر کردند. با راه اندازی کافو نوری امکان واگذاری اینترنت پرسرعت

برای مشترکین فراهم گردید.

بازسازی مدارس و اشتغال زایی در مناطق سیل زده 
توسط بنیاد برکت

مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام از بازسازی مدارس آسیب دیده 
و اشتغال زایی در مناطق سیل زده کشور خبر داد.محمد ترکمانه با بیان این مطلب 
افزود: بنیاد برکت با توجه به گزارش ارائه شــده توســط سازمان نوسازی مدارس، 
نســبت به بازسازی و تعمیر مدارس آســیب دیده در مناطق سیل زده کشور اقدام 
می کند. بنیاد همچنین ضمن احیای مشاغل آسیب دیده در جریان سیل، طرح های 
اشــتغال زایی جدیدی را در این مناطــق اجرا می کند.مدیرعامل بنیاد برکت که از 
مناطق سیل زده بخش بیرم و دهستان درز و سایبان شهرستان لارستان در استان 
فارس بازدید می کرد اظهار داشت: بنیاد برکت بخش قابل توجهی از خسارت افرادی 
را که در جریان سیل اخیر لوازم خانگی، جهیزیه، دام و یا مزارع کشاورزی شان از بین 
رفته اســت، جبران می کند.وی تاکید کرد: بنیاد همچنین به صورت خاص و ویژه، 
جهیزیه آســیب دیده یا از بین رفته نوعروسانی را که قرار بوده به خانه بخت بروند، 
به طور کامل تهیه و تامین خواهد کرد.ترکمانه از احیای کسب وکارهای آسیب دیده 
در جریان سیل اخیر کشور و اشتغال زایی در مناطق سیل زده خبر داد و گفت: در 
همین راستا، یک هزار طرح اشتغال زایی اجتماع محور با اعتباری بالغ بر ۵۰۰ میلیارد 
ریال در منطق سیل زده جنوب استان فارس اجرا می شود که ایجاد ۳ هزار فرصت 
شــغلی مستقیم و غیرمســتقیم را برای مردم این مناطق به دنبال خواهد داشت.

به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، این بنیاد به صورت فوری و اورژانســی در ساخت 
سیل بندهای مورد نیاز در استان فارس برای جلوگیری از خسارت در صورت وقوع 
مجدد ســیل نیز مشارکت می کند.وی با تاکید بر تامین مخازن آب از سوی بنیاد 
برکت تصریح کرد: تعداد ۵۰ عدد مخزن آب پنج متر مکعبی در اختیار روستا های 

فاقد مخزن آب شهرستان لارستان قرار می گیرد.

گزارش

اخبار کوتاه


